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يادداشــت

ــهرزاد  شـ
ــه  عرصــ
ــوم  مظلـ
ــگ  فرهنـ
ــه  را روانـ
خلاقیــت 
ــرد کـــ

 
محمد آفریده / تهیه کننده و مدیر فرهنگی

متنوع هنرمندان آماده تر کرد. با ساختارها و دیدگاه های 
مرسوم حوزه های موجود فرهنگی خیلی نمی شود امیدوار 
به جریان سازی مجموعه های تولیدی بود. من مطمئن 
هستم اگر هنرمندان ما در یک شرایط عادلانه، متناسب و 
خلاقانه حمایت شوند، تحولی در محصولات فرهنگی ما 
ایجاد شده و ایران اسلامی می تواند نه تنها در منطقه خود، 

بلکه در دنیا محصولات خود را عرضه کند. 
سریال »شهرزاد« نشان داد که محصولات ایرانی اگر 
باکیفیت باشد، قابلیت رقابت با آثار خارجی را دارا است. هنوز 
زود است نسبت به سری دوم مجموعه »شهرزاد« قضاوت 
کرد، امیدوارم مجموعه جدید همچنان گرم و با حرارت و با 
انرژی به پیش برود. آفت مجموعه سازی ها در ایران بیشتر 
به پشت صحنه آن ها بر می گردد. اگر پشت صحنه خوب، 
سرحال و صمیمی باشد، مطمئن باشید حاصل کار بهتر از 
گذشته خواهد بود. البته نباید این واقعیت را هم ندیده گرفت 
که در جامعه ما اگر حرکتی نتیجه داد و به قول معروف 
گرفت، حسادت ها و کینه ها تازه گل می کند. انشاا... که 

شرایط برای همه فعالان صادق و خلاق مهیاتر شود.

قصه ها همیشه اسرارآمیز هستند 
و این راز فطرت آدمــی است که 
قصه ها را همواره شنیدنی و جذاب 
می کند. این میل تمام نشدنی بشر 
به داستان و قصه، زمینه ساز اصلی 
آثار هنـــری جهان بوده، هست و 
خواهــد بود. هر چقدر قصــه ها 

اصیل تر و عمیق تر باشد، آثار جذاب تر و ماندگارتر است.
موفقیت مجموعه »شهرزاد« را جدای از ساختار محکم، 
فیلمنامه خوب، عوامل حرفه ای و کارگردانی باهوش و کار 
بلد آن، باید در مجموعه شرایط روحی و فرهنگی جامعه 
جستجو کرد. نیاز جامعه سرزنده ایران با انواع مسائل و 
مشکلات، این حقیقت را به همه متولیان گوشزد می کند که 
باید تلاش کرد تا دیر نشده، عرصه مهجور و مظلوم فرهنگ 
را با اعتماد، آرامش و صبوری به سمت دریای خلاقیت های 
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سریال »شهرزاد« به عنوان یک اثر پرمخاطب در شبکه نمایش خانگی و در راستای رسالت خود برای 
فرهنگ سازی رعایت حقوق مادی و معنوی هنرمندان، کمپین حلال ببینیم را راه اندازی کرده است. 
»شهرزاد« در این کمپین، نیمی از هزینه های پرداخت شده توسط علاقمندان را در اختیار دو خیریه قرار 

می دهد و در واقع افراد را در ثواب این کار شریک می کند.
مخاطبانی که بـه هر دلیـل، شـهرزاد را به صـورت غیرقانونـی دانلود کرده انـد، می تواننـد هزینـه آن را از 

طریق نرم افـزار موبایلـی "آپ"پرداخـت کنند.
دانلود و استفاده غیرقانونی از هر اثر هنری خلاف قانون و شرع است و حکم استفاده از محصول حرام را دارد. 

آغاز به کار کمپین #حلال_ببینیم

»شهرزاد« دو جایزه بزرگ برای »بامزه ترین ویدئو« و »بامزه ترین دابسمش« که بتواند رأی و لایک بالاتری 
را در اینستاگرام جمع کند، اختصاص می دهد.

در بخش بامزه ترین ویدئو: یک دیالوگ یا صحنه رو انتخاب کنید، به صورت طنز یا جدی اون رو تکی 
یا جمعی اجرا کنید، در اینستاگرام به اشتراک بذارید و هشتگ #شهرزاد رو بزنید و لایک بگیرید. 

در بخش دابسمش: یک صحنه از شهرزاد رو انتخاب کنید، براش دیالوگ بنویسید و دابسمش کنید، در 
اینستاگرام به اشتراک بگذارید، هشتگ #شهرزاد رو بزنید و لایک بگیرید.  

 فرصت شرکت در این مسابقه ها، فقط تا پایان شهریورماه است و یک هیات داوران که اسامی آن ها اعلام 
می شود، آثار را داوری می کنند.

 جوایز هر بخش از این مسابقه، گوشی تلفن آیفون و  وجه نقد است که هر بار از طریق کانال رسمی سریال 
در اینستاگرام اطلاع رسانی می شود. 

)https://t.me/shahrzadseries2 :ورود به کانال رسمی سریال با کلیک بر روی این لینک(

دو مسابقه برای شهرزادی ها

بهمن نامورمطلق، معاون صنایع دستی و هنرهای سنتی سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
در نشستی، بر نقش موثر سریال »شهرزاد« در رونق بازار کسب و کار صنایع دستی در کشور تاکید کرده است.

نامور مطلق در این باره گفته اســت: »کاری که ســریال شهرزاد برای زیورآلات ســنتی کرد، کمتر کسی 
می توانســت انجام دهد. فروش زیورآلات سنتی بعد از پخش این ســریال، به نوعی نماد اقتصاد مقاومتی 
است. استفاده از زیورآلات سنتی در شهرزاد باعث شد گردش مالی این رشته از صنایع دستی بسیار بالا رود.«

نظر معاون صنایع دستی کشور درباره »شهرزاد« 



هفتهنامهمجازی

5
13

96
داد 

 مر
27

عه 
جم

م- 
شت

ه ه
مار

ش

ــل  از دلایـ
موفقیــت 
ــهرزاد تا  ش

گفته بود و شـایعه آن زمـان درباره بـروز اختلاف بین 
او و عوامـل را رد کـرد. 

  در میـان اخبـار سـریال هـم در هفتـه گذشـته، 
حضور رضـا کیانیان و هومـن برق نـورد در رونمایی از 
قسمت هشـتم سـریال در پردیس سـینمایی کورش، 
از پربازخوردتریـن اخبـار بود. ایـن دو بازیگـر، ضمن 
حضـور در کنار علاقمندان به سـریال، قسـمت جدید 

را در کنار مـردم تماشـا کردند. 
 همچنیــن ماننــد هر هفتــه، خبــر نمایش قســمت 
جدیــد، بازتــاب فراوانــی در میان رســانه های رســمی 
ماننــد هنرآنلایــن، ایلنــا، میــزان، برنــا، هنــر ایــران، 
ــگاه  ــوز، باش ــتان، هنرنی ــا، شبس ــینما، آن ــوره س س

ــت.  ــی داش ــای تلگرام ــگاران و کانال ه خبرن
 کاور قسمت هشـتم سـریال که شـامل عکسی از 
شـهاب حسـینی در نقش قبـاد دیوان سـالار بـود نیز 
در شـبکه های مجازی بازتاب بسـیار زیادی داشـت.

 در هفتــه گذشــته، روزنامــه شــهروند در گزارشــی 
بــا عنــوان »پیمــودن راه نرفتــه...« بــه ســریال 
شــهرزاد پرداخــت. ایــن گــزارش کــه بــه قلــم امیــن 
فرج پــور نوشــته شــده اســت، تــلاش کــرده بــه ایــن 
ســوال پاســخ دهــد: چــه چیزهایی ســریال شــهرزاد 

ــد. را شــهرزاد کردن
 روزنامـه مردم سـالاری نیز در یکی از شـماره های 
هفتـه گذشـته خـود، قسـمتی از صفحـه را بـه 
عکس  های قسـمت جدید سریال شـهرزاد اختصاص 

داده بـود.
 همچنین ویدئوی گفت وگـوی ابوالفضل پورعرب 
بـا آرش ظلی پـور بازتـاب فراوانـی در شـبکه های 
مجـازی و سـایت های خبـری ماننـد خبرآنلایـن 
و انصـاف نیـوز داشـت. پورعـرب کـه در فصـل اول 
شـهرزاد ایفای نقش کـرده بـود، در ایـن گفت وگو از 
دلایـل عدم حضـور خود در قسـمت های آتی سـخن 

بازتــــاب
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 در ادامه و در آغاز مراسـم رونمایـي، کیانیان با حضور 
روی سـن از اینکه در کنار مردم قسـمت هشتم سریال 
»شـهرزاد« را می بینـد، ابـراز خوشـحالي کـرد و گفت: 
امیـدوارم امشـب در کنار شـما شـب خوبی باشـد و این 
قسـمت از »شـهرزاد« را هم مثل قسـمت های پیشین 

دوسـت داشـته باشید.
 پـس از آن هومـن برق نـورد نیز عنـوان کـرد: خیلی 
خوشـحالم که قسـمت هشـتم سـریال »شـهرزاد« را 
با شـما می بینـم. مـن در ایـن سـریال، دو خوشـبختی 

رضا کیانیان براي تحلیل 
نقش شاپور در »شهرزاد« 

جایزه گذاشت
اكرانمردمیهشـتمينقسـمتازفصلدومشهرزاد،يکشنبهشـب)22مردادماه(درپرديس
سـينمايیكـورشبرگـزارشـدوبازيگـراندرمياناسـتقبالمخاطبان،بهتماشـایقسـمت

نشستند. جديد
رضاكيانيانوهومنبرقنوردازيکساعتپيشازشروعسانساولدرطبقهپنجمپرديس
سينمايیكورشحضورداشتندوباعلاقهمندانبهسريالكهبرایتماشایقسمتهشتماين

مجموعهبليتتهيهكردهبودند،بايکشاخهگلعکسيادگاریگرفتند.

احمدرضا معراجي

همزمانبارونماييازقسمتهشتم؛

داشـتم؛ ابتدا اینکه در فصل اول در کنـار علی نصیریان 
و در فصـل دوم نیـز در کنـار رضا کیانیان هسـتم.

 کیانیان نیز در ادامه سخنان برق نورد خاطرنشان کرد: 
سال ها پیش فکر می کردم نسل بازیگران از بین می رود، 
زیرا در همه جای دنیا بازیگران خوب در گروه های تئاتر 
پرورش می یابند. اوایل انقلاب گروه های تئاتر از هم 
پاشیدند و بازیگران پرورش یافته کمتری داشتیم. پس از 
آن در دوران آقای خاتمی، اتفاقی که خیلی مبارک بود و 
رخ داد این بود که دوباره گروه های تئاتر شکل گرفتند، 



هفتهنامهمجازی

13
96

داد 
 مر

27
عه 

جم
م- 

شت
ه ه

مار
ش

7 گـــزارش

رشد کردند و از دل آن گروه های تئاتر، بازیگران بسیار 
خوبی بیرون آمدند که ماندگار خواهند بود؛ یکی از آنها 
هومن برق نورد است که در تئاتر، سینما و تلویزیون همیشه 

دلنشین بوده است.
وی ادامـه داد: البته بخشـی از این محبوبیـت و موفقیت 
به خدا و بخشـی از آن به کوشـش خودش مربوط است.
 کیانیـان در بخـش دیگري از سـخنانش، با اشـاره به 
سوالاتي که درباره شـیوه بازي او مي شـود، گفت: بارها 
از مـردم شـنیده ام که چـرا برخـی از صحنه هـا را خیلی 
نمایشـی و برخی از صحنه ها را به شـدت درونی و حسی 
و به قـول معروف خیلـی زیرپوسـتی بـازی می کنم که 

این امـر این نشـان از توجـه آنها به نقـش دارد.
وی در ادامـه، بـا بیان اینکـه تاکنـون پنج کتـاب درباره 
بازیگری نوشـته اسـت، اظهار کـرد: در حـال حاضر 66 
سـال سـن دارم، پـس کارم را بلـدم و در نتیجـه می دانم 
که چـکار می کنم. آقای حسـن فتحـی هـم کارگردان 
بسـیار خوب و درجه یکي اسـت و او هم این مـوارد را به 

خوبـی می دانـد.

جايزهرضاكيانيانبرايپاسخ
بهيکسوال

  بازیگر نقش شاپور در سـریال شهرزاد سپس مسابقه 
برای شـهرزادی ها طراحی کرد و گفـت: می خواهم یک 
مسابقه بگذارم. سـه جایزه هم برای آن در نظر گرفته ام؛ 
یک کارت هدیه 500 هزار تومانی و دو کارت هدیه 250 
هزار تومانی. هـر فردی بتواند بگوید  که چرا شـخصیت 
شـاپور در صحنه های مختلف تغییر می کند، چـرا برای 
برخی افـراد فیلـم بـازی می کند اما بـرای برخـی دیگر 
فیلـم بـازی نمی کنـد، چـرا رابطـه اش با همسـرش به 
این صورت اسـت، در حالی کـه می داند همسـرش او را 

دوسـت ندارد، جایـزه می گیرد.
وی افـزود: دلیل تمـام رفتارهای شـاپور در فصل سـوم 
سـریال مشـخص خواهد شـد. بنابراین تا پایـان فصل 
دوم »شـهرزاد« اگـر بتوانید ایـن مـوارد را توضیح دهید 
و بـا اشـاره بـه صحنه هـای سـریال مثـال بیاوریـد و 
دلیـل رفتارهـای شـاپور را در آن صحنه ها بیـان کنید و 
پاسـخ های خـود را برای سـایت شـهرزاد ارسـال کنید، 
بهتریـن نوشـته ها ایـن جوایـز را دریافت خواهنـد کرد. 
می دانـم کـه آقـای امامـی تهیه کننـده سـریال هـم 

جوایـزی را اضافـه خواهنـد کرد. 
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شراره داودی

قـ باشیم یادمان رفته عاش
گفت وگو با فریبا متخصص، بازیگر نقش مرضیه؛ 

شخصيتمرضيهدرسريال»شهرزاد«برایبيشترمايادآورهمهزنانايرانیاستكهبااضطرابهای
مادرانهحواسشانرابهزندگیشاندادهاندكهمباداكسیآرامشمحفلخانهوخانوادهشانرابههم
بريزد.شخصيتیكهشايدزيرسايهدردسرهایفرهادوحالوهوایپررمزرازهاشم،كمرنگتربهنظرمان
برسد؛امادرهرحال،اومادرنگرانخانوادهدماوندیاستكهجنسنگرانیهاوترسهايشمیتوانديکی

ازعواملتاثيرگذاردرواكنشهایرفتاریاينخانوادهباشد.
»فريبامتخصص«بازيگرنقشمرضيهدرسريال»شهرزاد«متولدسال۱۳۴۰است،هنرمندیكهعلاوهبر
سيما،صدایآشنايیهمبرایبسياریازماست.اودرهشتمينشمارهازهفتهنامهشهرزاد،دربارهايفای

نقشمرضيهدرسريال»شهرزاد«سخنمیگويد:

گفتوگوباعوامل
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هسـتند که سرشـان خلوت اسـت و فرصت این را دارند 
که در فضای مجازی دربـاره چنین موضوعاتی صحبت 
کننـد! در صورتی که مـردم ما عمیق تراز آن هسـتند که 

بخواهنـد چنین رفتـاری نشـان دهند. 
چـون به هـر حـال هـر سـریال و هـر مجموعـه ای که 
سـاخته می شـود، پیامـی دارد و می خواهـد حرفـی بزند 
تا اینکه بـه نکاتی مانند مـژه مصنوعی دقـت کنند! این 
نگاه هـا خیلی سـطحی اسـت، دغدغـه ای کـه در یک 

مجموعـه وجـود دارد، ایـن صحبت ها نیسـت. 
در مـوارد مشـابه می بینیـم کـه مـردم بـا سـریال هایی 
که سـاخته می شـود، زندگـی می کننـد و در آن ها غرق 
می شـوند. البته نمی خواهم مقایسـه کنم ولی مجموعه 
»شـهرزاد« با توجه به آدم هـای حرفه ای و بـا تجربه ای 
که در آن حضـور دارند، بـا هدف برای مخاطب سـاخته 
شـده و بهتر این اسـت کـه مخاطب هـم با ایـن دید که 
بخواهد حرف سـریال را بفهمد آن را ببینـد، اینکه چقدر 
می توانـد روی زندگـی اش تاثیرگـذار باشـد. این طـور 
نباشـد که بعد از دیـدن هر قسـمت در فضـای مجازی 
بـا یکدیگـر سـر موضوعـات سـطحی بحـث کننـد و 
حتی دعوایشـان شـود، چـون فکر می کنـم بایـد از این 

موضوعـات و بحث هـا بگذریم. 

 فکر می کنید چـه چیزی در شـهرزاد وجود 
دارد که هـم خودتـان را به آن جـذب می کند 

 خودتان هـم سـریال را روزهای دوشـنبه 
می بینیـد؟ 

من هم همان دوشـنبه ها می بینم. امـا دو هفته قبل که 
برای اکران مردمی رفته بودیم، توانسـتم یک روز زودتر 
و در سـینما بـا مردم قسـمت جدیـد را ببینم کـه تجربه 
جالبی بود. به هر حـال وقتی سـریال را در خلوت خودت 
می بینی حـس دیگـری دارد، ولـی وقتی در کنـار مردم 
هسـتی، واکنش های آن ها را هـم از نزدیـک می بینی. 
بـرای مثـال در سکانسـی که شـخصیت مرضیـه قرار 
بود بـا اصغـری از بیمارسـتان برگـردد، مردم در سـالن 
می خندیدنـد! وقتی همراه مـردم سـریال را می بینی، به 

هر حـال از حـس آن هّـا انـرژی می گیری. 

 به طـور کلی نظـرات مردم در شـبکه های 
اجتماعـی یـا فضـای مجـازی را پیگیـری 

می کنیـد؟ 
خیلی نه، چـون کار وقت گیری اسـت و من هـم چندان 
فرصـت نمی کنـم. خـودم هـم خیلـی فعالیـت در این 
فضاهـای مجـازی نـدارم و از طرفـی گاهی نسـبت به 
هنرمند هـا بـا بی انصافـی حرف هایـی را می نویسـند؛ 
همـان هنرمنـدی کـه بـرای مـردم زحمت می کشـد. 
گاهـی حتـی دربـاره چیزهایـی مثـل لبـاس و آرایـش 
اظهارنظرهایی می کننـد که اصلا اصولی نیسـت؛ البته 
فکر می کنـم این افـراد نوجوان هـای ۱۴-۱5 سـاله ای 

گفتوگوباعوامل

هفتهنامهمجازی
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با آقای فتحی همـکار بودید؟ 
من 20 سـال اسـت که با  آقای فتحـی همـکاری دارم! 
اولین سـریالی که آقای فتحی سـاختند »همسـایه ها« 
نـام داشـت و مـن در آن بـازی می کـردم. بعـد از آن در 
دو تله تئاتـر بـا هم همـکار بودیـم، سـریال »زمانـه« و 

مجموعـه »شـهرزاد« را هم در لیسـت قـرار دهید. 

 کار کردن با  آقای فتحی چه طور است؟ 
از نظر اینکه ایشـان خیلی دقیق و نکته سـنج هستند، 
شـاید کار کـردن سـخت بـه نظـر برسـد، امـا در کار 
کردن باید حواسـت باشـد. آقای فتحی انسـان خیلی 
شـریفی اسـت و این نکته خیلـی مهمی اسـت، چون 
اول بایـد آدم خیلـی خوبـی باشـی، بعـد کارگردان 

خوبی شـوی.
شـاید این طـور بـه نظـر بیایـد 
کـه ایشـان کارگـردان 
سـخت گیری هسـتند امـا 
ایـن سـختی را بـه جـان 
لبتـه آدم هـا  می خـری. ا
بعـد از اینکـه چنـد سـال 
بـا یکدیگـر کار می کننـد، 
با هـم هماهنـگ می شـوند 
و دیگر ایـن سـختگیری به چشـم نمی آید. 

 »مرضیــــــه« در شـهرزاد، مـادر و 
همسـری عاشـق اسـت که مثل پروانه دور 
خانـواده اش می گـردد، احسـاس می کنـم 
مرضیـه عشـق و عاشـقی خاصی با هاشـم 

آقـا دارد! 
ــه  ــق را تجرب ــی از عش ــس متفاوت ــی جن ــان قدیم زن
می کردنــد. بــرای آن هــا مردشــان خــدای روی 
ــد!  ــم او می زن ــه را ه ــرف اول خان ــت و ح ــن اس زمی
عشــق آن هــا زمینــی و خالــص اســت و فکــر می کنــم 
عشــقی که مرضیــه به هاشــم آقا دارد، عشــقی نیســت 
ــر را  ــل همدیگ ــد و از قب ــده باش ــد آم ــه آرام آرام پدی ک
ــه  ــر مرضی ــت همس ــوان گف ــا می ت ــناختند، ام می ش
هــر فــرد دیگــری هــم بــود همین طــوز پروانــه وار دور 
ــواده را حفــظ  ــای خان ــد. زن می خواهــد بن او می چرخی
کنــد و نمی خواهــد خللــی در روابــط خانوادگــی آن هــا 

ایجــاد شــود. 

و هم اینکه توانسـته جـای خـودش را در دل 
مردم بـاز کنـد و آن ها را بـرای تماشـای آن 

مشـتاق کند؟ 
می گوینـد کل موضوعاتـی کـه بـرای فیلمسـازی 
می توانیـم از آن ها اسـتفاده کنیـم، در حـدود ۷0 عنوان 
اسـت. فکر می کنـم شـهرزاد همه چیـز دارد! به شـکل 
فشـرده و مفیـد موضوعاتـی مثـل عشـق، سیاسـت، 
روابـط خانوادگـی،  مـرگ و... را دارد. این طـور نیسـت 
که تنها یک قصـه عاشـقانه یا سیاسـی را روایـت کند، 
مجموعـه ای از موضوعـات و بحث های مختلـف را در 

خـودش دارد. 
به عنوان مثـال، شـخصیتی مانند هاشـم را در سـریال 

می بینیم که بیرون از خانه بـا روحیه ای متفاوت ظاهر 
می شـود، اما در خانه رفتار دیگری دارد؛ در این 

صورت می توانیـم بعُدهای مختلف 
شخصیتی از افراد را ببینیم 
و همیـن نـکات می توانـد 
جذابیت هایـی را بـرای 
مخاطب بـه وجـود آورد. 

 ماجـرا این اسـت 
که در آثار تولید شـده 

شـاید کمتـر عشـق را دیده ایـم و 
»شـهرزاد« با روایت های عاشـقانه آمد 
و همـه مخاطب هـا را هیجـان زده کرد! 

شـاید بتوانم بگویم سـالیان سال اسـت که ما عشق را 
در زندگی هـای خودمان خـاک کرده ایم، تـا جایی که 
اگر به کسـی کـه دوسـتش داریم ابـراز علاقـه کنیم، 
عجیـب به نظـر می رسـد. حتـی اگـر زن و شـوهری 
را ببینیـم کـه با یکدیگـر عاشـقانه صحبـت می کنند 
در نظـر مـا تظاهـر بـه نظـر می رسـد، بـه ایـن دلیل 
که از عشـق و مسـائل عاطفـی و برخـی خصلت های 
عاطفـی دور افتاده ایـم. مـا برخـی از عواطف بشـری 
را فرامـوش کرده ایـم و حـالا خـوب اسـت که بـا این 
فیلم ها فضـا زیـر و رو می شـود و یادمان مـی آورد که 
در دل هر آدمی کورسـویی از عشـق را می تـوان دید. 
فکر می کنم آقـای فتحی در ایـن زمینه رسـالتی را در 

حد تمـام و کمـال انجام داده اسـت. 

 شـما به جز سـریال »زمانه« در اثر دیگری 



مابرخیازعواطفبشریرافراموش
كردهايموخوباستكهبااينفيلمها

وسريالها،فضازيروروشود

گفتوگوباعوامل
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 امـا اگـر بخواهیـد حضورتـان در این فضا 
را اولویت بنـدی کنیـد، کـدام را انتخـاب 

می کنیـد؟ 
علاقـه قلبی مـن بـه تئاتر اسـت، بـه دلیل نفـس گرم 
مخاطب و زایشـی که هـر روز روی صحنه تئاتـر اتفاق 
می افتد. بـا اینکه هـر روز گریم، لبـاس و دیالوگ 
یکسـانی داری، اما قطعا هر روز اجرای 
یکسـانی نخواهـی داشـت 
و چـون زنـده اسـت، حس 
غریبـی هـم دارد و باید آن 
را زنـده نگه داری تـا ارتباط 
مخاطب هم از بین نرود. در 
حالی کـه در رادیو، سـینما و 
تلویزیون اثر تولیدی اسـت 
و دغدغـه لحظـه بـه لحظه 
خـوب بـودن دیگـر در بازیگـر نیسـت. البته 
منظورم ایـن نیسـت کـه در ایـن کارها بـازی بد 
می شـود، ولی به هر حـال تئاتـر هیجانـی دارد که بقیه 
ندارنـد. من به عنوان یـک بازیگر ترجیـح می دهم همه 
ایـن هنرهـا را تجربه کنـم و نمی توانـم خـودم را صرفا 

تئاتری یـا رادیویـی بدانم! 

 تصویـری که به شـکل غالـب از شـما در 
ذهـن ماسـت، یک مـادر و همسـر دلسـوز 
و فـداکار اسـت، شـما بـرای هرکـدام از 
این ها از یک پایه شـخصیتی یکسـان بهره 

گرفته ایـد؟ 
همـه مادرهایی کـه نقـش آن هـا را بـازی کـردم، این 

پایـه را دارنـد، امـا وقتـی آن هـا را در کنـار هـم 
می گذارید جنـس متفاوتی دارنـد. در 

واقع می توانم بگویم شـبیه 
بـه مرضیـه را تـا بـه حال 

بـازی نکـرده ام.

 خانـم متخصـص، 
عـلاوه بـر بازیگـری 
جلـوی دوربیــــن، 

مخاطبان رادیــــــو 
هـم صـدای شـما را بـه کـرَات در 

نمایش های رادیویی شـنیده اند. اولویت 
بیـن رادیـو و تلویزیـون بـا کدام اسـت؟ 

من کارمنـد رادیو هسـتم و به همیـن دلیل بیشـتر هم 
شـنیده می شـوم، مگـر زمانی کـه سـر فیلم و سـریالی 

باشـم کـه حضـورم در رادیـو کمرنگ تر می شـود.



زنانقديمیجنسمتفاوتیازعشقرا
تجربهمیكردند.برایآنهامردشان
اول حرف و است زمين روی خدای

خانهراهماومیزند!

گفتوگوباعوامل
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اسـتوري مهـدي سـلطاني: خواب هـاي طلایي یه 
مـرد،  رویاهاي از دسـت رفته بیداریشـه

عکس محمد اسماعیلي از دلدادگي بلقیس به هاشم، با 
استقبال قابل توجهي در فضاي مجازي روبرو شد

مســعود رفیع زاده در كنار بزرگ دیوان ســالار در 
پشت صحنه

روزبه قمصري، خبرنگار سینمایي: هرجوري حساب 
میکني، روي دست شهرزاد هیچ سریالي در شبکه 

نمایش خانگي ساخته نشده و فعلا نخواهد شد

جمله اي كه یک مخاطب براي حال ناخوش فرهاد 
انتخاب كرده است

اصغري در اتاق گریم شهرزاد!

فضایمجازی
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عقیق این انگشتر خیلي وزن داره، هر دستي تاب 
تحملش رو نداره.

تماشاي شهرزاد در مترو

پاستیل در كنار شهرزاد؛ دو لذت رنگي رنگي 
یک مخاطب

داستان عشق...

یکي از علاقمندان سریال كه اعتراض كرده بود چرا 
تصویرهایش در هفته نامه كار نمي شود

عکس زیباي مرغ آمین از سروش لطیفي

فضایمجازی
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پیام مستوفی

ازنگاهمنتقد

است، توانسته با جذابیت های خاص خود مخاطبان 
وسیعی را جلب کند، مخاطب به معنی مخاطب سختگیر 
امروز. تماشاگر عام کوی و بازار و برزن که تعریف درام 
و قصه با وجود او معنی پیدا می کند. حسن فتحی یک 
قصه گوی ماهر است. از تئاتر آمده، روانشناسی خوانده، 
درام بلد است، شعور مخاطب را می شناسد و می داند که 
باید و چطور به او احترام بگذارد. فتحی شناخت درستی 
از تاریخ و جامعه معاصر دارد و آشنایی توأمان او با 
موضوعات مخاطب پسند 

به راستی چه رازی در مجموعه شهرزاد نهفته که آن 
را اینگونه موفق کرده است؟ در این یادداشت کوتاه 
تلاش می کنم علت این موفقیت را توضیح دهم. 
انسان معاصرِ امروز از انباشت فرهنگی عظیمی استفاده 
می کند که تعریف تازه ای از موقعیت او ارائه می دهد. 
موقعیتی که بسیار متفاوت است. در این میان، اهمیت 
رسانه های خصوصی، شبکه های اجتماعی و شبکه 
نمایش خانگی از جایگاه عمده ای برخوردار است. شبکه 
نمایش خانگی به خاطر گستردگی، دریافت آسان و 
طبعا مخاطب زیاد، موقعیت ویژه ای کسب کرده است. 
در میان این مجموعه های گوناگون، »شهرزاد« که یک 
درام کلاسیک عاشقانه شرقی 

جونم برات بگه...
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طبقه بالادست جامعه است تا زیرزمین نمور خانه فرهاد 
و تا انتخاب جزیی ترین آکساسوار صحنه. با ساخت 
مجموعه »شهرزاد«، جایگاه و استاندارد مجموعه 
نمایش های خانگی چند پله بالاتر رفت، از مراسم 
افتتاحیه آغاز فیلمبرداری مجموعه تا نحوه توزیع 
مویرگی حرفه ای، تا جایزه بازیگرش براي پاسخ به 
یک سوال براي تحلیل نقش خودش و تا انتشار همین 

هفته نامه که تاکنون بی سابقه بوده است. 
حسن فتحی همچنان حرف دارد، کار می کند، می سازد 
و می سازد و به یُمن تماشاگران واقعی و دوستدارانش، 
در یادها و دل ها می ماند. او دِین بزرگی بر فرهنگ و هنر 
این مملکت دارد. برای آقای فتحی احترام ویژه قائلیم 
و به پایش می ایستم. هنرمندانی داریم که خودشان را 
برای رسیدن به مخاطب هر چه بیشتر هلاک می کنند 
و هنرمندانی هم نه. به هر حال »بر و بحر فراخ است و 
آدمی بسیار« هر هنر و هنرمندی مخاطب خودش را 
دارد و جای کسی هم تنگ نمی شود. اصیل آن است 
که بتواند به باورداشت خود وفادار بماند، که حسن فتحی 

مانده است. بر می گردم به اول یادداشت. 
به راستی چه رازی در مجموعه 

»شهرزاد« نهفته که آن 
کرده؟  موفق  اینگونه  را 
امیدوارم علت این موفقیت 

را توضیح داده باشم.

متناسب با فرهنگ شرقی و تماشاگر ایرانی، او و 
مجموعه آثارش را به موفقیت دوچندانی رسانده است. 
فتحی ساختمان مجموعه »شهرزاد« را از بنا به درستی 
ساخته است. او به آرامی و نه با زبان ملقلق یا تاریخی آن 
دوران که با زبان روزمره و دنیای امروز برای مخاطبش 
قصه تعریف می کند، قصه ای که به دلیل لحن، نوع زبان 
و انتخاب درست بازیگران به راحتی به دل تماشاگرش 
می نشیند. درام »شهرزاد« بر اساس کهن الگوهای 
ادبیات کلاسیک فارسی شکل گرفته است. ادبیاتی 
دلنشین و »جونم برات بگه« که در همه دوران ها ارتباط 

درستش را با خواننده-تماشاگر پیدا کرده است. 
»شهرزاد« همچون دیگر آثار سینما و تلویزیونی 
کارگردانش، با انتخاب صحیح عوامل صحنه و پشت 
صحنه، حرکات متفاوت دوربین، چیدمان دقیق 
میزانسن همراه با دیالوگ های منسجم و ساختار 
درست و بدون ادا، موفق به جذب مخاطب شده است. 
تصاویر »شهرزاد« بسیار خوش رنگ و دلچسب است. 
نه اینکه فقط خوش رنگ باشد، بلکه هر کدام از عناصر 
رنگی با دقت و هوشیاری 
انتخاب شده است. 
بزرگ  خانه  از 
آقای مرحوم که 
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متفاوت خواهد بود با قبادی که به چشم بچه مظلوم )به قول 
خودش( بهش نگاه می کنه. پس به نظر من خیلی طبیعیه 
که ناراحتی و درگیری بین شهرزاد و فرهاد خیلی چشمگیرتر 
و پر رنگ تر به نظر برسه از اون زندگی قبلی. چون شهرزاد 
دیگه اون خودداری هایی رو که مقابل قباد داشت، نخواهد 
داشت و همین رابطه رو پیچیده تر و عمیق تر خواهد کرد که 
تا اینجا هم کرده. نکته دوم هم شکستن این کلیشه ست که 
چون مردی روشنفکره، پس اون حساسیت های مردهای 

 یاسی بنیامینی: عشق قباد به شهرزاد خیلی بیشتر از 
عشقه فرهاد به شهرزاده، از دیالوگ ها کاملا مشخصه. 
تازه بعد از ازدواج شهرزاد با قباد، فرهاد رفت با آذر دوست 
شد. بعد از مرگ آذر تازه فیلش یاد هندوستون افتاد و اومد 

دنباله شهرزاد!
 پریزاد ریاحی: اولا به نظر من نکته اساسی انتظار شهرزاد 
از این دو نفره )فرهاد و قباد(. چون انتظاری که از فرهاد به 
عنوان یک طرف در یک رابطه همسو و برابر داره، خیلی 

كامنتهایاينستاگرام

شهرزاد؟
بهاعتقادبسياریازكاربران،فصلدومسريال»شهرزاد«واردروزهایجذابخودشدهاست؛
روزهايیكههمهمنتظرهستندتاببينندچهسرنوشتیدرانتظارشهرزاد،اميد،قبادودرنهايت
فرهاداست.ضمنآنکهاينروزهاسرنوشتعشقغبارگرفتهبلقيسبههاشمونجاتشيريناز

دارالمجانينتوسطعبدلیهمواردفازجديدیشدهاست.
آنچهدرزيرمیخوانيد،تعدادیازكامنتهايیاستكهدرصفحهرسمیاينستاگرامسريالدرج
در   شدهاست.همچنيندرصفحهدوم،تعدادیازنظراتیكهبهاكانت

تلگرامارسالشده،آمدهاست:
(@ShahrzadContact) 

متهم اصلی:
قباد، فرهاد یا
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یک ماجرا با ابعاد مختلف و سرگذشت های اون ها، یکی از 
دلایل جذابیت سریاله.

 پریا حمیدی: بازي آقاي زماني وارد روزهای خوبش 
شده، در قسمت هشتم، سکانس زیرزمین را خیلي عالي 

بازي کرد.
 مینو: قسمت هشتم واقعاً قشنگ درست شده بود و پر از 
سورپرایز بود! امیدوارم شهرزاد از فرهاد جدا نشه؛ کسیو که از 
بچگی دوست داشت و عاشقش بود. بعد بره تو اون خونواده 

دیوان سالار که خودش هیچ چیشو قبول نداره. 
 بی، جی، ال: نمیدونم چرا بعضیا انقد از فرهاد بدشون میاد. 
بازی مصطفی زمانیو بذاریم کنار؛ فرهاد یه جنتلمنه که البته 
اشتباهاتیم داره قطعا. ولی همینکه تو اون دوران مردسالار 
انقد برای زنش و مستقل بودنش و خواسته هاش احترام 
قائله خیلی خوبه. ولی انگار بعضی زنها تو همین دورانم 
ارزش همچین احترامیو نمیفهمن و بخاطر شهاب حسینی 

اونوری غش میکنن!
 رضا: هدف این سریال، نه شهرزاده، نه فرهاده و نه قباد، 
بلکه ابتذال و افتضاحي است که در یک خانواده اشرافي و 
زیاده طلب وجود دارد. هر عضوي از این خانواده اشرافي به 
میزان خطایي که کرده دارد تقاص پس مي دهد، بنابراین نه 
شیرین خوبه و نه قباد. فساد اخلاقي این خانواده به زیبایي 
به تصویر کشیده شده است و آخرش هم نابودي کل این 
خانواده خواهد بود؛ همانطور که بزرگ آقا هم به مکافات 

عملش رسید.
 رها: قباد با طمع و بي منطقي که داره، همه چیزو بهم 
میریزه. مصلحت اندیشي هاشمو جدي نگرفت، گوششو 
داده دست نصرت که خودشم آدم درست و حسابي نیست. 
این جلســه بزرگان فامیل واقعا مسخرس. قباد هنوز یه 
بچه است که نشــوندنش رو صندلي بزرگ خانواده، نه 
عاطفه درستي داره که اگه داشت شهرزاد رو درک میکرد 
و به شیرین جفا نمیکرد، نه منطقي داره که تصمیم درست 
بگیره. مثل بچه ها با زور و یا به عبارتي قایم شدن پشت 
دیگران، فقط میخواد به خواستش برسه. حالا آدما این وسط 
نابود بشن و زندگي ها از هم بپاشه هم مهم نیست. قباد حق 
نداره بزرگ آقا رو متهم به چیزي کنه، چون سرنوشت راهي 
پیش پاش گذاشت که ثابت کرد به موقعش از بزرگ آقام 
خطرناک تره. واقعا تغییر شخصیت قباد از فصل یک قابل 
پیش بیني بود، هیج ربطي هم به بود و نبود شهرزاد نداشت، 
چون قباد از اول نه خط فکر مشخصي داشت، نه میشد 

روش حساب باز کرد.

 مژگان: اگر نظام مردســالاری رو کنار نظام رعیت و 
مالکی گذشته بذاریم، نتیجه اش زنانی زخم خورده میشه... 
عمه بلقیس یکی از اون زناس. اون چهره ای که ما از بزرگ 
آقا تو فصل اول دیدیم یه مرد شدیدا زن ستیز بود. از همون 
دیالوگای اولش تو فصل یک همه چی معلوم شد. کسی که 
انقد بی توجه به احساسات زنانه افراد اطرافشه که تو جواب 
اینکه شهرزاد بهش گفت: ینی من عروس شما بشم ولی 
قلبم پیش یکی دیگه باشه براتون مهم نیست؟ اون هم 
جواب داد که من به قلب تو چیکار دارم...! حکایت بلقیس 
همون حکایت شهرزاده ولی از نوع شکست خوردش... 
اینکه حاضر شده تو یه فداکاری بزرگ جون معشوقشو 
نجات بده و یه چهره زشــت و بی وفا از خودش بجا بذاره 
ینی عمه بلقیســم برای نجات جون معشوقش همون 
کاری رو کرده که شهرزاد کرد و حاضر شده پا بذاره رو تمام 
رویایی که انتظار داشته به دنیای واقعی بیانو همون قدر در 
فراموشیه عشقش ناموفق بوده که شهرزاد... البته میشه 
گفت شانس یا قدرت یا هر چیز دیگه ای با شهرزاد یار بوده 
که بتونه جلوی قدرتای بالا سریش بایسته و اجازه نده براش 
تصمیم بگیرن ولی بلقیس با وجود همه اقتداری که داره، 
مغلوب نظام مردسالار شده که بنظرم این تضاد و تعریف 

معمولی رو نباید داشته باشه؛ البته فارغ از اینکه بخواهیم 
درباره درست و غلط بودن این برخوردها قضاوت کنیم. 
یعنی در درون، این دو مرد در مواجهه با موارد اینچنینی 

تقریبا شبیه هم هستن. 
 افشاریان: در قسمت های اول فصل اول، قباد اصلا برام 
اهمیتی نداشت و حتی پا به پای فرهاد درد کشیدم، ولی ما 
در قسمتای بعدی، قباد رو بیشتر و بیشتر دیدیم و باهاش 
زندگی کردیم. مگه شهرزاد عشق قباد رو دید؟ اونجا به 
شــهرزاد حق میدین به قبادی که عاشقشه اما خودش 
بهش علاقه نداره پشــت کنه ولی برای قباد این حق رو 

قائل نمیشین؟
 سارا: یه جور شده با اینکه از اکرم متنفر بودم، الان جلو 
قباد دلم براش میسوزه، افرین به نویسنده. اینکه آدم  ها توی 
موقعیت هاي مختلف، به چي تبدیل میشن، اینکه بین خیر 
و شر وجودشون، کدوم پررنگ میشه، اینکه عشق با عشق 

چه فرقي داره، واقعا نکات ریز و مهمین.
 نگار: شــهرزاد الآن نه فقط در برابر امید، که در برابر 

فرهاد هم مسئوله. 

نظراتارسالیمخاطبانبهتلگرام:
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 نخست آن که من تا زنده ام شهرک سینمایی موجود 
را که به غلط »غزالی« می نامند به نام حاتمی می دانم و 
می گویم.از سال ۱۳۴5  که »تلویزیون ملی« تأسیس شد و 
به تدریج گسترش یافت. تجهیز فنی از مهمترین اقدامات 
برنامه ای بود که در سال های ۱۳۴۹ تا پیوستن رادیو به 
تلویزیون )۱۳50( و تشکیل سازمان رادیو تلویزیون ملی 

ایران ادامه داشت و سپس در مقاطع بعدی توسعه یافت.
انواع لوازم و دستگاه ها و تجهیزات وارد می شد و نگهداری 
و انبار کردن آن تا توزیع و نصب این تجهیزات نیاز به 
مکانی داشت. رضا قطبی رئیس وقت رادیو تلویزیون 
که به امر سریع گسترش مراکز رادیو تلویزیون استانی 
اهتمام می ورزید، دستور خرید زمین های بزرگی در بین راه 
تهران - کرج را داد. هنوز بزرگراه تهران-کرج احداث نشده 
بود. این زمین ها در غرب شرکت سایپا بود. چندین سوله 

بزرگ )انبارهای تجهیزاتی سازمان( در مدتی کوتاه در 
این زمین ها احداث شد. نکته مهم این است که مالک این 
زمین ها شخصی به نام »غزالی« بود و از همان زمان آنجا 
به همین نام در سازمان مرسوم شد. ساختمان های مختلف 
تلویزیون که در شهر پراکنده بود، هر کدام نزد کارکنان نام 
خاصی داشت، انبارهای فنی جاده کرج را هم برای سهولت 

»غزالی« نام نهاده بودند!
یعنی اساسا نام امام محمد غزالی شافعی، عالم دینی و فقیه 

عالیقدر تاریخ اسلام مد نظر نبود.
در بخش جنوبی این زمین ها، سوله ها و انبارهای فنی 
قرار داشت. بخش غربی را همان زمان سازمان به شرکت 
تعاونی مسکن کارکنانش واگذار کرد که آپارتمان بسازند. 
برای بخش شمالی و مرکزی هم برنامه هایی داشت که 

انقلاب وقوع یافت.

ناگفته هایی از یادگار علی حاتمی

شهرک سینمایی عشاق!
شهركسينمايی»غزالی«كهدرجادهمخصوصكرجواقعشدهاست،ازيادگارهایزندهيادعلی
حاتمیاستكهبرایسريال»هزاردستان«ساختهشدوامروزبعدازگذشتنزديکبهچهاردهه،
محلثابتیبرایثبتتصاويرمربوطبهتهرانقديمدرفيلمهاوسريالهایمختلفبودهاست.

»شهرزاد«چهدرفصلاولوچهدرفصلدومدرمقاطعمختلفمهماناينشهركبودهاست.
هفتهنامهشهرزاددرهشتمينشمارهخودوبهمناسبتسالروزتولدعلیحاتمیدرهفتهگذشته
)2۳مردادماه(،ناگفتههايیدربارهاينشهركرااززبانمحمدمهدیدادگوكهمسئوليتساخت

آنرابرعهدهداشته،بازخوانیمیكند:

  از فروردین سـال ۱۳5۸ حاتمـی در تلاطم انقلاب و 
مدیریت های متزلـزل و در حال تغییر، راه خـود را رفت. 
با سـماجت تولیـد را در خیابـان لالـه زار در خانه قدیمی 
)خانه پیرنیا( آغاز کرد. می دانسـت در تغییر دائم مدیران 
و تصمیم گیران، فرصت مناسـبی اسـت که او کارش را 
انجام دهـد. »جاده ابریشـم« تنها پروژه سریال سـازی 

بزرگ آن زمـان بود!
انـوار و بهشـتی کـه آمدنـد، کار حاتمی بسـامان شـد. 
زمین هـای خالـی غزالی جـای مناسـبی بـود. حاتمی 
امان نداد. سـازمان، برنامه ای برای آن زمین ها نداشت. 

مدیریت هـا گرفتـار آنتـن روزمـره بودند.
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 من آن زمان مدیر ارزشـیابی کمی و بـرآورد برنامه ها 
بودم. در دو نشسـت حاتمـی برنامه اش را تشـریح کرد. 
علی پیشـنهاد کـرد که مـن با او همـراه شـوم. حرفش 
این بود که یک اداره کننده مسـلط لازم دارد. کار هنری 
با او و امـر مدیریـت و تهیه کنندگی با مـن. تجربه چند 
ماه اش در فیلمبرداری خانه پیرنیا، او را خسـته کرده بود.

حاتمی خیلـی زود انوار و بهشـتی را راضی کـرد که من 
مجری طـرح سـریال و مدیر سـاخت شـهرک باشـم. 
کارمنـد سـازمان بـودم، پـس قـرارداد با حاتمی بسـته 
شـد. او عاشـق بـود. بـه هـر قـراردادی تـن مـی داد تا 

اثـرش را بیافریند.

 تحقیقات را حاتمی کـرده بـود. از روی عکس ها و 
مستندات تهیه شـده توسـط حاتمی »جانی کورانتا« 
در ایتالیـا نقش هـا و طرح هـا و ماکـت را کار کـرده 
بـود. زمین هـا را گرفتیـم. در یکـی از انبارهـا، کارگاه 
را بنـا کردیـم. تولیـد دکور آغـاز شـد. آزمـون و خطا 
بـود. حاتمـی لحظـه ای درنـگ نمی کـرد. ولی الـه 
خاکـدان، بـزرگِ دکورسـازانِ سـینمایی کشـور، 
وجیه اله فریبـرزی )اوس کاظم( و اصغـر رحمانی و... 
از انواع کارگران  سـاده تـا کهنـه نجـاران و... لاله زار 
حاتمـی، توپخانـه حاتمـی، عودلاجـان حاتمـی و... 

جـان می گرفـت.

 قصه ساختن این سریال و شهرک حاتمی را در کتابی 
نوشته ام ولی هرگز فراموش نمی کنم که مدیری در سازمان 
زمانی به او گفت برای صرفه جویی در هزینه ها می شود 
دکوری تر ساخت، حاتمی جواب داده بود تهران قدیم او 
لاله زار و توپخانه و این بخش تهران را برای سینما، فقط 
یکبار می شود ساخت تا نه فقط من بلکه همکاران من و 
نسل آینده هم از آن بهره ببرند. در این شهر و این خیابان ها، 
تاریخ غریب این ملت اتفاق افتاده و چه عاشق ها که در 
همین خیابان ها گام زده اند. نسل بعدی فیلمساز، جانِ 

تازه ای به این مکان ها می دهد.
حاتمی این مجموعه را برای همه هنرمندان سینما می دید 
و چه بجا بود که آن ها در هر جا به ویژه عنوان بندی آثارشان 
نام این شهرک سینمایی را »علی حاتمی« ذکر می کردند.



هفتهنامهمجازی

شماره هشتم- جمعه 27 مرداد 1396

20

عکسنوشت

فرهاد:حرفبايد
بهوقتشبياد
شهرزاد،وقتش
اينبودقبلاز
اينکهازتبپرسم،
بهممیگفتی!

هاشم:
خوابهای
طلايیيهمرد
روياهایاز
دسترفته
بيداریشه

قباد:نبينم
يهوخدُم
درآورديا!نبينم
يهوخهوابرَِت
داشتهها!اين
يهچيزيهبين
منوتو!بفهمم
كسیفهميده،
دودمانتودود
میكنماا!

قسمتهشتم
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قباد:بهعنوان
بزرگخانواده

ديوانسالاراين
تنهاخواستهمنه

كهبايدانجام
بشه!اينناممکن
روممکنكنيد
وشهرزادروبه
آشيونهاصليش

برگردونيد.

شاپور:بايداين
پوستهقديمی
روريختدور،

دنياعوض
شده،يهكمی

مدرنترو
قشنگتروروبه

جلوشيم!

بلقيس:توی
جهانخيال
هيچقدرتی

نمیتونهكسی
روبرخلاف

ميلشمجبوربه
كاریكنه.
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عكس، پل ارتباطي با 
مخاطب

شهرزادازنگاهعکاسان؛

عکس را شاید بتوان مهمترین معرف یک فیلم یا سریال در نزد عموم جامعه دانست و »شهرزاد« نیز از این 
قاعده كلی، مستثنی نیست. 

عکس های سریال »شهرزاد« چه در فصل اول و چه در فصل دوم و تا اینجای كار، طرفدارهای زیادی دارد. تقریبا 
روزی نیست كه تصویر یا عکس نوشته ای از بازیگران چهره سریال در صفحات شخصی علاقمندان منتشر نشود. 
از این رو، در هشتمین شماره از هفته نامه شهرزاد، عکاسان سینما هستند كه درباره سریال نظرات خود را 

بیان كرده اند: 

سپيدهحيدرآبادی
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سـریال شـهرزاد یـک درام 
خانوادگـی اسـت کـه پـا از 
خانواده هـا فراتـر نهـاده و در 
لایه هـای دیگر داسـتانی خـود، موقعیت هایـی را ایجاد 
می کند کـه اجتماع بـا خانـواده در هـم تنیده می شـود. 
سریال وضعیت های نمایشـی را ایجاد می کند که برای 
بیننـده قابل فهم و باور اسـت. شـخصیت های سـریال 
شـهرزاد قوام یافته اند و ابعاد مختلف آن باعث می شـود 
در باور بیننده بیشـتر وارد شـوند و بیننده بیشـتر آن ها را 
باور کنـد. دکوپـاژ و قاب بندی هـای کارگردانی توسـط 
آقای حسـن فتحی، مـوازی بـا ضرب آهنـگ فیلمنامه 
اسـت و سـرعت و کندی در ریتم کارگردانی به شدت به 
ریتم فیلمنامه وابسته است و شـاید این خود قدمی دیگر 
در نفوذ داستان در بیننده باشـد. رنگ بندی، نورپردازی و 
میزانسن در هر پلان بسـیار دقیق صورت گرفته است و 
گرمای تصاویر از گرمای شـخصیت ها نشأت می گیرد. 
در واقع کنتراسـت این موضـوع با مضمون داسـتان که 
بسـیار سـرد و شـکننده اسـت، تضادی را ایجاد می کند 
که به شـیوه موفق این سـریال بیننـده را درگیر می کند.

مـن از طرفدارهـای شـهرزاد 
هسـتم و بـه نظـر من شـهرزاد 
در  عظیـم  انقـلاب  یـک 
سریال سـازی ایجـاد کـرد که هـم مخاطب عـام و هم 
مخاطب خاص را همراه خود کرده اسـت. این سـریال، 
سـطح توقـع بیننـده را بـه خوبـی ارتقـا داد.  شـهرزاد 
توانسـت یـک میـزان سـنجش بـرای انتخاب شـود و 
روایت عاشقانه را در بسـتر عوامل سیاسی زمان خودش 
به خوبی پیش ببـرد. امیـدوارم در فصل دوم هـم بتواند 

مخاطبـش را بـا خـود همـراه کند.

سميرابختياری

مـن بـه چنـد دلیـل یکـی از 
شـهرزاد  دوستان هسـتم. ابتدا 
رفاقتـی که بـا عوامل سـریال 
دارم،  قصـه جذاب و تاریخی، سـاختار زیبا، اسـتفاده از 
بازیگران مطرح و سـتاره هایی که دارد، شسـته و  رفته 
بـودن سـریال، روان بـودن و سـاده بـودن و... و دیگر 
اینکه از نادر سـریال هایی اسـت که سـاختار و مسائل 
فنی آن بسـیار حرفه ای است و همیشـه احترام بیننده 
را نگه داشـته اسـت. در آخـر اینکه همـه ی پلان های 

سـریال یـک عکس زیباسـت.

حافظاحمدی

مهدیحيدری
ســریال شــهرزاد، مجموعه ای 
از اتفاقــات خــوب را مثــل 
یــک قصــه و درام خــوب، 
کارگردانــی، دیالوگ هــای مناســب و بازی هــای 
ــار  ــد در کن ــرده و بای ــع ک ــودش جم ــی را در خ عال
این هــا بــه موســیقی ایــن ســریال اشــاره کــرد کــه 
ــل اول  ــت. فص ــرده اس ــدان ک ــت آن را دوچن موفقی
ســریال بســیار محکم و خــوب بــود اما در فصــل دوم 
ــن  ــه ای ــود. گرچ ــده می ش ــردرگمی و دی ــی س کم

ــت. ــیده اس ــان نرس ــه پای ــوز ب ــل هن فص

نيماآقاكرمی

شهرزاد اعتماد از دست رفته 
مخاطبان را به سینمای خانگی 
برگرداند، زیرا مجموعه هایی 
نیمه کاره در این مدیوم ساخته و موجب بی اعتمادی در 
بین مخاطبان شده بود. شهرزاد با موفقیتی که در فصل 
اول کسب کرد توانست این اعتماد را برگرداند. شهرزاد 
فیلمنامه دقیق، درست و طراحی مهندسی شده دقیق و درام 
صحیحی داشت و در کنار شخصیت پردازی، کارگردانی 
خوبی داشت. همه عوامل در این مجموعه کارشان را به 
شکل صحیحی انجام دادند که این امر توسط کارگردان 
مدیریت شده است. فیلمنامه درست توانسته موفقیتی 
را کسب کند که قابل تحسین است. موفقیت شهرزاد نه 
تنها برای عوامل سریال بلکه برای عوامل سینما هم موثر 
بود و نشان داد که اگر اثری موفق باشد، همه مردم از آن به 

علیحميدنژاد
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یکی از عناصری که از زمان 
آن  با  سینما  شدن  عمومی 
همراه بوده، هنر عکاسی است. 
مخاطبان سینما همیشه پیش از به تماشا نشستن یک اثر 
سینمایی عکس های آنرا در سردر سینماها و یا در مجلات 
و نشریات سینمایی می بینند. در واقع آنچه موجب می شد تا 
فیلم به مخاطب معرفی شود و بیننده را ترغیب به دیدن فیلم 
می کند، عکس است که همیشه موجب شده تا عکاس فیلم 
از نظر اهمیت در بین عوامل، هم رده فیلمبردار تلقی شود. به 
مرور با گسترش تلویزیون و سریال سازی، به خصوص در 
شبکه نمایش خانگی، مقوله عکس نیز به عنوان بخشی 
جداناپذیر از این محصولات قرار گرفت اما تجربه نشان 
داده که آنگونه که در سینما به عکس توجه می شود در سایر 
محصولات به خصوص سریال های تلویزیونی به آن توجه 
جدی نمی شود. در اینگونه آثار عکس بیشتر جنبه اعلان 
و تبلیغات را داشته است اما همزمان با پخش »شهرزاد« 
شاهد تغییر استفاده از عکس در سریال ها نیز شدیم. 
عکس های »شهرزاد« نه تنها به عنوان بخش مهمی که 

جانـا چـه گویـم شـرح فـراغ 
سـت ا

مقولـه اصلی سـریال شـهرزاد 
عشـق اسـت که حسـن فتحی به خوبی از پس نمایش 
وجوه مختلف عشـق برمی آیـد و در آثار قبلـی اش مانند 
میوه ممنوعه، این موضوع را به خوبی نشـان داده اسـت. 

بهرنگدزفولیزاده

حسامخلوصی

خوبی استقبال می کنند. ضمنا دلیل اینکه برخی فیلم ها 
با شکست مالی مواجه می شوند، این است که خود آنها 

فیلم های خوبی نبودند. 
اینکه هر هفته مردم با اشتیاق منتظر قسمت بعدی 
هستند و با وجود امکان دانلود، هزینه می کنند و نشان از 

موفقیت اثر دارد. 
درباره فصل دوم اظهارنظر کمی زود است اما ای کاش 
از تجربیات گذشته استفاده کنیم. معمولا در ایران و در 
سینمای جهان وقتی اثری موفق می شود، تهیه کننده و 
کارگردان سراغ ساخت فصل بعدی می روند. باید توجه 
شود که وقتی استقبال خوبی از فصل اول یک مجموعه 
می شود، قطعا آن اثر بسیار خوب بوده و زمانیکه همه موارد 
یک فیلم خوب است، باید فکر کرد که چکار کنیم تا سطح 
سلیقه مخاطب باز هم بالاتر رود تا موجب نشود در فصل 

دوم مخاطبان آن را پس بزند. 
آرزوی موفقیت برای همه عوامل دارم و امیدوارم در فصل 

دوم هم همانند فصل اول موفقیت کسب کند.

خلاصه فصـل اول را به همـراه قسـمت اول فصل دوم 
گرفتم و دیدم. آنقـدر برایم جذاب بود کـه من را ترغیب 
کرد تا هر هفته، قسـمت های جدید فصـل دوم را تهیه 
کنم. به نظـرم در فصل دوم نورپردازی، گریم و مسـائل 
فنی کمی با عجله پرداخت شـده اسـت امـا در مجموع 

به عوامل و گـروه تولید آن خسـته نباشـید می گویم.
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از  یکـی  شـهرزاد  سـریال 
اسـتانداردترین سـریال های 
تاریـخ رسـانه ای اسـت. برای 
اولین بار شاهد یک سـریال بسـیار حرفه ای و مطابق 
با شأن و شـخصیت تماشـاگر در عرصه سریال سازی 
هسـتیم. این تناسـب نه تنها در تمام سـریال بلکه در 
فیلمنامـه، کارگردانـی، بازیگـری، طراحـی صحنـه، 

گریـم، فیلمبـرداری و صدابـرداری وجـود داد. 
پرداختـن بـه سیاسـت در سـریال شـهرزاد کامـلا 
غیرمستقیم و در بسـتر داسـتان اتفاق می افتد. حسن 
فتحـی نشـان داده که علاقـه اش بـه تاریـخ موجب 
نمی شـود کـه از درام کوتـاه بیایـد و داسـتانش را بـه 
نفع بیـان یـک واقعیـت تاریخـی با سـلیقه سیاسـی 

خـود تغییـر دهد.
اوج هوشـمندی فتحـی در این اسـت که توانسـته از 
غنای تاریخی کشـور برای روایت عشـق این دغدغه 
همیشـگی خـود و والاتریـن گوهر انسـانی اسـتفاده 
کنـد. پرداخـت شـخصیت ها بی نقـص اسـت و همه 
کارکترها قابل فهم و ملموس هسـتند. بدون شـک از 
بازی بازیگـران نیز نمی توان گذشـت؛ بـازی بی نظیر 
و درخشـان اسـتاد علی نصیریان در فصـل اول، ترانه 

علیدوسـتی و بازی بی نظیر شـهاب حسـینی.

شـاید وقـت آن باشـد کـه از 
خودمـان بپرسـیم از یـک فیلم 
یا سـریال چـه می خواهیـم؟! بـا وجـود اینکه هـر ثانیه 
از عمـر مـا می توانـد زمینه سـاز موفقیـت یـا چیزهـای 
دیگری باشـد، آیا سـاعت هایی کـه جلـوی تلویزیون یا 
در سـینماها یا... صرف دیدن فیلمی می کنیم، ارزشـش 
را دارد؟ از نظـر مـن شـهرزاد یک شـاهکار بسـیار قوی 
در صنعـت سریال سـازی اسـت و می تـوان اقـرار کرد، 
شـهرت واقعا در خور آن بوده اسـت. این سـریال از آنجا 
توانسـت به این موفقیت برسد که با داسـتان زیبایی که 
دارد، ذهن بیننده را برای مدتی به سـمت عشـق سـوق 
دهد. سـمت و سـویی که فقط ذره ای فکرکـردن در آن 
می توانـد هـر انسـانی را به سـختی درگیـر خود سـازد. 
شهرزاد، به عنوان یکی از بهترین سـریال های عاشقانه 
تاکنون به خوبي توانسته است ضدقهرمان هاي عشقي 
را در نهاد مخاطبش ته نشـین کند و باعث امتیاز دادن او 
به چنین عشـق نافرجامي بشـود. فرهاد و شهرزاد محق 
هسـتند یا خیر؟ حتي خـود قباد هـم براي این پرسـش 
جوابي نـدارد و این نقطه عطف فیلم اسـت. بـراي بهتر 
دیـدن این فیلم تنهـا یک بار باید عشـق را تجربـه کرد. 
شهرزاد کاملًا ایرانی نیسـت، او متعلق به دهکده جهاني 

شـهرزاد بـراي مـن تصعیـد 
کیفیـت صنعت سریال سـازي 
در ایـران اسـت. فهـم درام و 
پیشـبرد قصه بـا بازي هایـي مانـدگار، ایـن مجموعه 
را بـه مثالـي معتبر در امر سـاخت سـریال بـدل کرده 
اسـت. لـذت تماشـاي آنچـه شـهرزاد اسـت ، مـنِ 
تماشـاگر را به تحسـین و دنبال وا مـي دارد. امید دارم 
در فصـل جدیـد شـهرزاد جـاي خالـي بـزرگ آقـا به 
چشـم نیاید، هر چنـد که طعم بـازي اسـتاد نصیریان 

همیشـه بـا شـهرزاد عجین اسـت.

حسنشجاعی

محمدمهدی
دلخواسته

حسنهندی

اسـت و جهان شـمول اسـت؛ چـون در حقیقت عشـق 
متعلق به انسـان اسـت.

می تواند سریال و شخصت های آن را معرفی کند، بلکه 
بسیاری از این عکس ها در منازل، لپ تاپ ها، گوشی های 
همراه و صفحات شخصی علاقمندان به این سریال نیز 
دیده شده است که با دیدن آن ها، لذت تماشای سریال 
»شهرزاد« را یادآوری می کند. »شهرزاد« مجموعه 
بسیار موفقی است که عکاسی آن هم مانند سایر عوامل 

به خوبی درخشیده است. 
در اکثر فیلم ها و سریال ها، هزینه زیادی برای لوکیشن ها 
داده می شود درحالیکه به مقوله عکس آنطور که باید و 
شاید توجه نمی شود، در حالیکه در »شهرزاد« اینگونه 
نیست و قطعا تبلیغات خوبی داشته که تا این اندازه موفق 
شده است. در این راستا نیز می بینیم که در هر قسمت، 
کاور جدید با عکسی متفاوت رونمایی می شود که به 
نظرم همین موضوع یکی از دلایل ترغیب مخاطب به 

دیدن هر قسمت است. 
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آن پرداخته شده بود. خانواده بزرگ آقا همان خان مظفر 
علی حاتمی بر همان مبنای نظریه توطئه ای است که 
از دست داشتن افراد صاحب قدرت و ثروت بر تحولات 
سیاسی دوران قاجار و پهلوی اشاره دارد. فرهاد و شهرزاد 
نماینده جامعه روشنفکری دورانی هستند که سرکوبشان 
راه دموکراسی در ایران را سد کرد. رسیدن این دو به هم در 
فصل دوم این سریال را از ابعاد نمادین سیاسی آن دور کرده 

و جنبه های درام فیلم را ارجحیت داده است. 
علاوه بر این، پخش شهرزاد از شبکه خانگی فرصت ها و 
تهدیدهایی را به همراه دارد. فرصت فرار از تیغ سانسور صدا 
و سیما به همان اندازه مهم است که تهدید بار مالی پروژه. 
دانلود های غیرقانونی می تواند هزینه های مجموعه را بالا 
برده و همین مساله بر کیفیت کار و در نتیجه تغییر جهت آن 

به سمت سریالی عامه پسند و سطحی موثر باشد. 

داستان سریال شهرزاد در مرداد 
۳2 خورشیدی در تهران آغاز شد. 
حوادثی که در   نهایت به سقوط دولت محمد مصدق و 
دستگیری و مجازات تعدادی از یاران و طرفدارانش از جمله 
دکتر فاطمی ختم می شود. هر چند رویدادهای تاریخی 
ایران نقشی محوری در این سریال ندارد، اما شکل گیری 
این درام عاشقانه در بستری از تحولات سیاسی ایران، 

جذابیت آن را دو چندان کرده است. 
2۸ مرداد نقطه عطف این سریال عاشقانه است، نقطه ای که 
در تاریخ معاصر ایران همچنان سیاه مانده و با انتشار اسناد 
تاریخی جدید وزارت خارجه آمریکا از دخالت های دولت 
وقت این کشور در کودتای 2۸ مرداد، داغ آن تازه شده 
است. کودتای 2۸ مرداد، ضربه ای محکم بر پیکر جامعه ای 
نواخته بود که در آغاز راه بود، راه دشوار استقلال، آزادی و 
استقرار حاکمیت مردم و در این راه پر پیچ و خم، به روزهای 

سپید چشم دوخته و دل بسته بود.
فضای سنگین و مه آلود اجتماعی و سیاسی ایران پس 
از کودتای 2۸ مرداد یأس، سرخوردگی و پژمردگی میان 
مردم و به ویژه روشنفکران جامعه را رقم زد. حادثه ای که 
این سریال با جدایی فرهاد از شهرزاد به نمادی از پایان 
روشنفکری و ازدواج مصلحتی شهرزاد با قباد به نمادی از 
تن دادن به دستگاه سرکوب صاحب قدرت و مکنت آن را 

به نمایش گذاشت.
چند نکته بدیع در شهرزاد، این سریال را از سایر درام های 
عاشقانه متمایز ساخته است. نکته اول پرداختن به 
خانواده های ذی نفوذ در برهه ای از تاریخ ایران که پیش تر 
در سریال »هزاردستان« علی حاتمی به بهترین شکل به 

از دیدگاه نگارنده به عنوان یک 
دانشجوی علوم سیاسی و کسی 
که حرفه خبری او نیز در ساحت سیاست قدم می زند، سریال 
شهرزاد برخلاف سریال های تاریخی دیگر این عصر 
همچون معمای شاه، بیش از آن که در کاخ ها و تودرتوی 
روابط قدرت بگردد، نگاه جالبی به زندگی مردم عادی در 
عصر پهلوی دوم دارد، نگاهی که در کمتر سریال و قصه 

سینمایی تا به حال دیده شده است.
شهرزاد با گریم و دکور عالی خود به راحتی حس و حال 
دهه ۴0 را برای کسانی که در آن دوران زیست می کردند، 

یا جوانانی که تنها عکس ها و روایت هایی از آن زمان 

سيدهسارارياضی
)ايلنا(

هادیمحمدی
)روزنامهخراسان(

بهروالمرسومهفتهنامهشهرزاد،بخشیازهرشمارهبهنظراتاهالیرسانهاختصاصدارد.درشماره
هشتم،خبرنگارانسياسینظراتخودرادربارهسريال»شهرزاد«بيانكردند:

شهرزادهای زمان ما...
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قست اول سریال را که دیدم به 
دلم نشست، هم فرمش را دوست 
داشتم هم محتوایش را. سریال را تا انتها دنبال کردم تا به 
انتهایش رسید؛ فارغ از تعارفات سریال را خریدم تا هم به 
فرهنگ کشورم خیانت نکنم و هم از آثري فاخر حمایت 
کرده باشم. شهرزاد در نگاه اول تمِ خانواده و زندگي ایراني 
دارد و مي خواهد زندگي امروز ما را با سفر به گذشته هاي نه 
چندان دور روایت کند؛ خانوده هایي از جنس خانواده هاي 
امروز خودمان. اما در کُنهش به روابطي مي پردازد که امروز 
برخي از همین خانواده هاي ایراني درگیرش شده اند؛ 
روابطي که در آن پول قدرت مي آورد و انگاه قدرت است 
که حرف اول را مي زند. در این سریال روابط مختلف موجود 
در یک جامعه با بومي سازي جامعه ایراني به تصویر کشیده 
است، روابطي که از یک طرف عشقي پاک و ریشه دار 

شهرزاد مجموعه ای کامل است؛ 
چراکه هم بزرگ آقا دارد، هم قباد؛ 
هم شیرین دارد، هم فرهاد و هم شهرزاد دارد، هم هاشم آقا. 
گرچه در فصل دوم این مجموعه بزرگ آقا حضور ندارد، اما 
در همه  سکانس های این سریال، می توان جای خالی او را 
احساس کرد؛ امروز از نوکر و کلفت گرفته تا قباد و شهرزاد و 
خاندان دیوان سالار، همه نبود بزرگ آقای دیوان سالار را با 

خون و دل احساس می کنند.
این سریال برای من مفهوم بزرگ بودن را تداعی می کند؛ 
مفهومی که این روزها شاید به فراموشی سپرده شده 
باشد. بزرگ آقا شاکله ی دیوان سالارها بود. گرچه او 
فردی مستبد، خود رأی، مغرور و متکبر بود، اما به خوبی 
می توانست امور را مدیریت کند؛ او دختر و داماد و عروس 
خود را به خوبی مدیریت می کرد و می دانست که با زیر 
دستانش چگونه رفتار کند. هر خانواده ای نیاز به یک 
بزرگ دارد؛ بزرگ، بزرگ است، هرچند که او مستبد و 
خود رأی باشد. باید همواره قدردان آن ها باشیم و بودنشان 

را ارج نهیم.

محمدامين
ميرزايی)فارس(

محمدرضا
نورمحمديان)ايسنا(

را بین شهرزاد و فرهاد روایت مي کند که با مشقت هاي 
فراوان به هم مي رسند و از طرف دیگر از اجبار براي ازدواج  

دو کاراکتري حرف مي زند که عشقي میان شان نیست. 
نکته اصلي در این سریال نمایش علل موفقیت برقراري 
روابط عاطفي و عدم ناکامي در آن هاست؛ روابطي که اگر 
از سر آگاهي و شناخت آغاز شوند به رشد افراد مي انجامد، 
اما اگر از سر عدم شناخت باشد یا اجبار، نه تنها راه به جایي 
نمي برد که به اندوهي بي انتها تبدیل خواهد شد؛ اندوهي 
که ممکن است در دراز مدت فرد را به معضلي براي جامعه 
تبدیل کند. اوج سریال هم آنجاست که پول وارد معرکه 
مي شود و روابط به واسطه آن تعریف مي شود؛ موضوعي 
که امروز بسیار مشاهده مي کنیم و افسوس مي خوریم که 
چرا بزرگ آقاها به واسطه قدرت برآمده از ثروت شان چنان 

مي کنند با مردم که همه چیزشان از دست برود.
باید به حسن فتحي و البته تیمش خسته نباشید گفت که در 
گرماگرم فراموشي هاي زندگي، ما را به یاد فرشته و شیطان 
درونمان انداختند تا یادمان نرود همه ما یک شهرزاد، یک 

قباد و یک بزرگ آقاي درون داریم.

شنیده اند، ایجاد می  کند. شهرزاد توانسته حتی حرف و نگاه 
سیاسی خود نسبت به آن دوران و به ویژه تحولات ملی 
شدن صنعت نفت را به خوبی و بدون پررنگ کردن بی رویه 
به تماشاگر بشناساند و روایت خود از فضای سیاسی زمانش 

را به نمایش گذارد.
شهرزاد در عرصه سریال سازی و روایت گری تاریخی، 
عرصه ای جدید باز کرده که می تواند به الگویی مناسب بدل 
گردد، الگویی که ضمن نشان دادن تلخی ها و شیرینی های 
دوران پهلوی دوم ، آگاهی بخشی مناسبی را نیز داشته باشد. 
عدم وجود شخصیت های سیاه و سفید و به جای آن سرشار 
بودن سریال از شخصیت های خاکستری از دیگر نقاط 
قوت این مجموعه است که با واقعیت هماهنگی خوبی 
داشته و باورپذیری داستان را برای مخاطب بیش از دیگر 

داستان ها نموده است.
در مجموع شهرزاد و گیرایی داستانش که به دلایل گفته 
شده در بالا ارتباط دارند، توانسته با وجود تجربیات ناموفق 
دیگر سریال های شبکه خانگی، به خوبی به درون منازل 
راه یافته و حتی دومین فصل خود را نیز با قدرت و استقبال 
مناسبی جلو ببرد. درخششی که در فضای هجوم رسانه های 
خارجی که امنیت اخلاقی خانواده ها را تهدید می کنند، به 
عنوان یک فرصت مناسب فرهنگی می تواند اثرات مثبت 

بسیاری داشته باشد.



هفتهنامهمجازی

شماره هشتم- جمعه 27 مرداد 1396

28

قابآينــده

قسمتنهم

شهرزاد )ترانه علیدوستي( در دو راهي انتخاب
ت؟

شیرین )پریناز ایزدیار( باردار اس
ت مي دهد؟

ش را باز هم از دس
فرهاد )مصطفي زماني( عشق
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عرضه قسمت نهم: دوشنبه 30 مرداد ماه


